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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Presedintele Iohannis: Criza energetica nu s-a terminat. Nu avem un plan de a 

intra intr-un procedeu de austeritate, dar vom avea investitii si vom continua sa 

venim cu pachete de sprijin pentru a ajuta populatia sa treaca peste socul 

prețurilor 

• Hotararea privind functionarea ANDIS, pe ordinea de zi a sedintei de Guvern; va 

avea cel mult 85 de posturi 

• Ministerul Educatiei: Un nou Regulament pentru unitatile de invatamant 

preuniversitar, aprobat; exmatricularea, posibila doar in liceu 

• MApN propune un nou program militar pe baza de voluntariat, dedicat civililor 

cu varste intre 18-35 de ani si diferit de cel al rezervistilor voluntari. La finalul celor 

patru luni de pregatire, doritorii ar primi echivalentul a trei salarii medii brute 

• Firea sustine Cardul pentru familiile numeroase, cu mai multe beneficii: reduceri 

la alimente, masini, combustibil, servicii bancare, educatie 

• Fenomene extreme in Romania. Nicolae Ciuca cere ministrilor un plan coerent de 

reactie 

• Volumul cifrei de afaceri din comertul cu amanuntul, in urcare in primele 5 luni, 

cu 5,7% 

• Curtea Constitutionala urmeaza sa discute miercuri sesizarile USR in legatura cu 

proiectele de lege privind majorarile salariale din sistemul public 

• Euro se prabuseste in raport cu dolarul la cel mai scazut nivel din ultimii 20 de 

ani: 'Economiile incep sa resimta cu adevarat efectele inflatiei ridicate' 

• Eurostat: Romania a avut in primul trimestru al anului un deficit de cont curent 

de 5,3 miliarde de euro, al cincilea cel mai mare dintre tarile UE. Blocul comunitar, 

excedent de 16,6 miliarde 
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• Corespondenta de la Strasbourg. Vot crucial in Parlamentul European: Vor fi 

incluse investitiile in domeniul gazelor naturale si energiei nucleare pe lista de 

activitati durabile din punct de vedere ecologic si finantabile din bani europeni? 

Miza majora pentru Romania 

• Romania si Ucraina negociaza redeschiderea a doua puncte de trecere a frontierei 

in Botosani 
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• Președintele Iohannis: Criza energetică nu s-a terminat. Nu avem un 

plan de a intra într-un procedeu de austeritate, dar vom avea investiții 

și vom continua să venim cu pachete de sprijin pentru a ajuta 

populația să treacă peste șocul prețurilor 

Președintele Klaus Iohannis a susținut la ora 18:00 o conferință de presă pe tema politicii 

externe și de securitate în contextul summit-ului de săptămâna trecută de la Madrid, 

prima din acest an susținută exclusiv de către șeful statului. 

Întrebat despre scenariile pe care Guvernul le ia în considerare având în vedere criza 

energetică și alimentară la nivel mondial, președintele a răspuns că România nu va intra 

într-un procedeu de austeritate și că Guvernul alocă suficienți bani pentru investiții și 

pachete de sprijin pentru a compensa scumpirile. 

Referitor la măsurile fiscale propuse de PSD, Klaus Iohannis s-a declarat în favoarea 

păstrării cotei unice. “Taxa de solidaritate nu mi se pare corectă ca principiu. Cota unică 

nu este neapărat cel mai bun mod de a impozita, dar pentru un sistem care încă nu este 

digitalizat, ca al nostru, are certe avantaje practice. Până nu există o digitalizare 

funcțională nu cred că în România se poate introduce o altfel de cotă”. 

În ceea ce privește creșterea numărului de infectări cu coronavirus, președintele a 

precizat că a discutat această chestiune cu ministrul Sănătății, care i-a transmis că nu se 

gândește la măsuri restrictive, ci doar la recomandări în acest sens. 

Principalele declarații ale președintelui: 

Ultimele săptămâni au fost foarte intense pentru România și, dacă vorbim despre 

politică externă, pot să spun că au fost săptămâni foarte bune. Dacă ne gândim la 

ultimele două întâlniri mari care au avut loc, cred că ne amintim majoritatea dintre noi 

de rezultatele bune obținute de România pentru România.  

Aceste întâlniri au făcut România mai sigură, mai vizibiliă și au dovedit un lucru care a 

fost discutat de multe ori, România este un actor foarte implicat în politica europeană și 

de securitate. România este mai bine protejată și, dacă ne uităm și la vecinătate, ne dăm 

că pentru România, evoluția a fost destul de pozitivă. 
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Nu avem un plan de a intra într-un procedeu de austeritate din motive foarte simple: am 

avut criza economică din 2009-2010-2011, unde s-a încercat în plan european să se 

combată prin măsuri de austeritate. Rezultatul nu a fost unul bun și nu intenționez să 

accept un nou astfel de experiment cu România. 

Guvernul alocă bani suficienți pentru investiții. Pe de altă parte, guvernul a reușit să vină 

cu pachete pentru a ajuta populația vulnerabilă să treacă peste șocul prețurilor. Acestea 

vor continua. Vom avea investiții și pachete de sprijin acolo unde este nevoie. Criza 

energetică nu s-a terminat. Se vorbește despre o criză a alimentelor care, deși nu ne 

afectează direct, ar putea. 

Sunt pentru păstrarea cotei unice. Taxa de solidaritate nu mi se pare corectă ca 

principiu. Cota unică nu este neapărat cel mai bun mod de a impozita, dar pentru un 

sistem care încă nu este digitalizat, ca al nostru, are certe avantaje practice. Până nu 

există o digitalizare funcțională nu cred că în România se poate introduce o altfel de 

cotă. Acum nu văd altă soluție pentru România. Peste câțiva ani, discuția se poate relua.  

Cred că este nevoie de o revizuire a Constituției în sensul modernizării acesteia. Noi știm 

că aceste proceduri sunt foarte complicate, greu de pus în practic și nu cred că este 

posibil politic până în 2024. Dreptul la avort este o chestiune care este posibil să se 

aducă în discuție. Dacă această temă a devenit o complicație politică în SUA, nu 

înseamnă că trebuie să facem și noi o complicație din ea. 

Pot să vă confirm că am avut o activitate foarte intensă pe tema spațiului Schengen. 

Există câteva semne pozitive. Vizele pentru America nu cred că este o problemă care îi 

preocupă pe foarte mulți români. Regulile pentru această viză sunt foarte stricte, iar 

România nu le îndeplinește acum. Nu cred că putem să ne așteptăm ca într-un viitor 

foarte apropiat să avem soluții pe această temă.  

Nu se discută despre niciun impozit și nicio taxă pentru oamenii de rând, ci pentru 

situații unde până acum a fost reglementări care vin să elimine anumite portițe din 

codul fiscal. 

(Sursa: biziday.ro) 
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• Hotărârea privind funcţionarea ANDIS, pe ordinea de zi a şedinţei de 

Guvern; va avea cel mult 85 de posturi 

Guvernul va analiza în şedinţa de miercuri hotărârea care vizează organizarea şi 

funcţionarea Agenţiei Naţionale pentru Dezvoltarea Infrastructurii în Sănătate (ANDIS). 

 

Numărul maxim de posturi al ANDIS este de 85, inclusiv preşedintele, vicepreşedintele şi 

secretarul general. Sediul ANDIS va fi în str. Cristian Popişteanu nr. 1 - 3. 

 

* Un alt proiect de hotărâre prevede aprobarea Normelor metodologice de aplicare a 

OUG 48/2022 privind plata diferenţelor de drepturi salariale cuvenite personalului 

didactic din învăţământul de stat pentru perioada 1 iulie 2017 - 31 august 2021. 

 

Conform notei de fundamentare, scopul actului normativ este acela "de a crea un cadru 

unitar" de aplicare a prevederilor OUG 48/2022 în toate unităţile şi instituţiile de 

învăţământ de stat, astfel încât diferenţele de drepturi salariale acordate pentru perioada 

1 iulie 2017 - 31 august 2022 să fie stabilite după un mod de calcul unic, clar şi concis. 

Astfel, proiectul îşi propune să elimine "orice discriminare salarială între personalul 

didactic din învăţământul de stat, care desfăşoară aceeaşi muncă în aceleaşi condiţii, 

respectând principiul 'dreptul la un salariu egal pentru muncă egală'". 

 

* Un alt proiect de hotărâre de guvern prevede rechemarea Danielei Maria Dobre din 

calitatea de consul general, şef al Consulatului General al României la Bologna, 

Republica Italiană. Ea a fost numită consul general prin Hotărârea Guvernului nr. 

833/2017. 

 

* Guvernul urmează să aprobe declanşarea procedurilor de expropriere a tuturor 

imobilelor proprietate privată situate pe amplasamentul suplimentar care fac parte din 

coridorul de expropriere al lucrării "Autostrada de centură Bucureşti km 0+000 - km 

100+900", sector Centura Nord km 0+000- km 52 + 770, Lot 2 km 20+000 - km 39+000. 

 

În acest sens, este necesară aprobarea unei sume de 92,7 milioane de lei, pentru 

despăgubiri aferente unui număr de 938 de imobile, în suprafaţă totală de 1.768.501 mp. 

Este vorba despre imobile situate pe raza localităţilor Corbeanca, Baloteşti, 

Tunari, Dascălu, Ştefăneştii de Jos şi Afumaţi.  
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* Un alt proiect de act normativ vizează declanşarea procedurilor de expropriere a 

tuturor imobilelor proprietate privată situate pe amplasamentul suplimentar care fac 

parte din coridorul de expropriere al lucrării de utilitate publică "Varianta de ocolire 

Ştei", aferent Etapei I - Centura Beiuş. 

 

Este vorba despre imobile situate pe raza localităţilor Beiuş, Finiş, Drăgăneşti şi Tărcaia, 

din judeţul Bihor. Sumele individuale estimate de către expropriator, aferente 

despăgubirilor, sunt în valoare de 533.980 lei, pentru 541 imobile reprezentând teren cu 

o suprafaţă totală de 135.299 mp şi 3.562 mp construcţii. 

 

* Guvernul va discuta şi un alt proiect de hotărâre care vizează declanşarea procedurilor 

de expropriere pentru lucrarea de utilitate publică de interes naţional "Varianta 

ocolitoare a Municipiului-Arad-Est". Lista proprietarilor de imobile proprietate privată 

supuse exproprierii sunt situate pe raza municipiului Arad şi a comunelor Fântânele şi 

Vladimirescu. Sumele individuale estimate de către expropriator, aferente 

despăgubirilor, totalizează 10.601.350 lei, pentru 489 de imobile. 

 

* Pe ordinea de zi a şedinţei Executivului se va afla şi proiectul privind înfiinţarea 

Complexului Sportiv Naţional "Arcul de Triumf'', instituţie publică în subordinea 

Ministerului Sportului, cu sediul în bulevardul Mărăşti nr. 18-20, sector 1. Bunul imobil va 

deveni un bun de interes public naţional, în vederea asigurării unei administrări eficiente 

pentru pregătirea loturilor naţionale şi olimpice, precum şi organizării competiţiilor 

sportive de nivel naţional şi internaţional. 

 

* Un alt proiect de hotărâre vizează aprobarea Programului pentru acordarea de sprijin 

financiar din fonduri externe nerambursabile pentru proiectele care se finanţează din 

cadrul Componentei C9. Suport pentru sectorul privat, cercetare, dezvoltare şi inovare, 

Investiţia 4. Proiecte transfrontaliere şi multinaţionale - Procesoare cu consum redus de 

energie şi cipuri semiconductoare, finanţate prin Mecanismul de redresare şi rezilienţă. 

Grupul ţintă include toţi actorii de-a lungul lanţului valoric de componente şi sisteme 

microelectronice, care au răspuns apelului de preselecţie desfăşurat de Ministerul 

Economiei în ianuarie 2022. 
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* Pe ordinea de zi figurează de asemenea proiectul pentru stabilirea cadrului legal 

privind eligibilitatea cheltuielilor efectuate de beneficiari în cadrul operaţiunilor finanţate 

în perioada de programare 2021-2027 prin Fondul european de dezvoltare regională, 

Fondul social european Plus, Fondul de coeziune şi Fondul pentru o tranziţie justă. 

 

Regulile instituite prin proiectul de act normativ vizează modalitatea de efectuare şi de 

justificare a unei cheltuieli pentru a fi eligibilă în limitele trasate de regulamentele 

europene, reiese din nota de fundamentare. 

 

* Guvernul va lua în discuţie şi proiectul de hotărâre pentru aprobarea Memorandumului 

de înţelegere privind Sprijinul pentru implementarea proiectelor între Guvernul 

României şi Banca Europeană de Investiţii, semnat la Bucureşti la 24 februarie 2022. 

 

Memorandumul de înţelegere cuprinde elementele generale ale colaborării dintre 

Guvernul României şi Banca Europeană de Investiţii în scopul sprijinirii proiectelor, 

pentru a răspunde nevoilor de dezvoltare a României, prevede nota de fundamentare. 

 

* Un alt punct de pe ordinea de zi îl reprezintă proiectul de hotărâre privind drepturile 

de transport ale poliţiştilor de penitenciare, ale cursanţilor instituţiilor de învăţământ 

proprii pentru formarea poliţiştilor de penitenciare şi ale personalului civil din sistemul 

administraţiei penitenciare. 

 

Conform acestuia, se propune diversificarea modalităţilor de transport pentru poliţiştii 

de penitenciare, în mod similar prevederilor generale aplicabile personalului autorităţilor 

şi instituţiilor publice pe perioada delegării şi detaşării în altă localitate, prevăzute prin 

HG nr. 714/2018, respectiv prin introducerea posibilităţii decontării cheltuielilor aferente 

transportului efectuat în regim de taxi sau car sharing, în intervalul în care serviciile de 

transport public în comun nu sunt disponibile, reiese din nota de fundamentare. Întrucât 

decontarea contravalorii carburantului este deja limitată, prin prevederile Legii nr. 

145/2019, la 7,5 litri carburant la 100 km parcurşi, prin proiectul de act normativ se 

propune ca bonul de carburant necesar a fi prezentat în vederea decontării să fie utilizat 

doar pentru stabilirea preţului combustibilului care se decontează, indiferent de 

cantitatea de combustibil achiziţionată, reiese din document.  

(Sursa: Agerpres)  
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• Ministerul Educaţiei: Un nou Regulament pentru unităţile de 

învăţământ preuniversitar, aprobat; exmatricularea, posibilă doar în 

liceu 

Cadrele didactice vor acorda la fiecare disciplină cu cel puţin trei calificative/note mai 

multe decât numărul de ore alocat săptămânal disciplinei, prevede un nou Regulament-

cadru de organizare şi funcţionare a unităţilor de învăţământ preuniversitar (ROFUIP) 

aprobat prin ordin de ministru. 

Potrivit unui comunicat al Ministerului Educaţiei transmis, marţi, AGERPRES, comparativ 

cu actualul regulament (în vigoare până la data de 31 august 2022), alte elemente de 

noutate incluse în noul act normativ constau în compatibilizarea prevederilor ROFUIP cu 

structura anului şcolar, reglementarea utilizării catalogului electronic, pentru început, în 

unităţi-pilot, includerea unor reglementări privind nivelul antepreşcolar (creşe) şi 

precizarea modului de realizare a transferurilor elevilor. 

Noul ROFUIP prevede că la fiecare disciplină se încheie anual o singură medie, calculată 

ca medie aritmetică din numărul de note acordate pe parcursul anului şcolar, includerea 

unor reglementări privind nivelul antepreşcolar (creşe), compatibilizarea modului de 

organizare şi funcţionare a consiliilor de administraţie din unităţile de învăţământ 

preuniversitar cu legislaţia primară. 

Altă reglementare prevede creşterea relevanţei formării continue a personalului didactic 

prin definirea comisiei pentru mentorat didactic şi formare în cariera didactică la nivelul 

fiecărei unităţi de învăţământ preuniversitar cu personalitate juridică, precizându-se 

atribuţiile specifice. 

"Eliminarea dispoziţiilor referitoare la exmatricularea elevilor, având în vedere faptul că 

dreptul la educaţie este de ordin constituţional. Prin urmare, măsura exmatriculării va fi 

posibilă numai pentru învăţământul postliceal, care nu are caracter obligatoriu. 

Eliminarea oricărei dispoziţii/trimiteri care dă posibilitatea colectării de fonduri băneşti 

de la părinţii elevilor", se mai mai arată în comunicatul referitor la noul ROFUIP care va 

intra în vigoare începând cu data de 1 septembrie 2022. 

(Sursa: Agerpres) 
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• MApN propune un nou program militar pe bază de voluntariat, 

dedicat civililor cu vârste între 18-35 de ani și diferit de cel al 

rezerviștilor voluntari. La finalul celor patru luni de pregătire, doritorii 

ar primi echivalentul a trei salarii medii brute 

Ministerul Apărării a pus în transparență un nou proiect de efectuare a pregătirii militare 

de bază pe timp de pace. În forma actuală, ar introduce o nouă categorie de personal, 

militar voluntar în termen, iar pregătirea persoanelor din această categorie va dura până 

la patru luni. După finalizarea acestei pregătiri militare de bază, vor fi încadrați în rezerva 

de mobilizare a Armatei României. 

MApN precizează, totodată, că militarii voluntari în termen vor beneficia gratuit, pe 

toată durata pregătirii, de cazare, drepturi de echipare şi de hrană, asistență medicală și 

medicamente, precum și de indemnizație lunară, similare militarilor în termen cu gradul 

de soldat. La finalizarea celor 4 luni de pregătire, aceștia vor primi o indemnizație 

reprezentând trei salarii medii brute și vor fi introduși în rezerva operațională a Armatei 

României. În caz de război, aceștia vor sta la dispoziția Armatei. Totodată, pot fi 

concentrați, pe timp de pace, pentru îndeplinirea unor misiuni pe o perioadă 

determinată, potrivit nevoilor instituțiilor cu atribuții în domeniul apărării și securității 

naționale. Nu este clar momentan dacă aceștia vor primi și alte indemnizații lunare și nici 

ce tip de contracte vor încheia cu Ministerul Apărării. 

Noul program militar propus de MApN este diferit de cel al rezerviștilor voluntari, al 

căror contract se încheie pe o perioadă de 4 ani în primă fază, și de câte maximum trei 

ani pentru următoarele, și care beneficiază de remunerație pe perioada contractului. 

“Prin introducerea acestui concept, se are în vedere creşterea cantităţii şi calităţii rezervei 

de mobilizare, care s-a diminuat progresiv ca urmare a suspendării, începând cu 1 

ianuarie 2007, a serviciului militar obligatoriu pe timp de pace”, se arată în comunicatul 

ministerului. Este cunoscut faptul că România are un deficit de rezerviști voluntari. În 

luna mai, ministerul organizase o nouă campanie de recrutare pentru 871 de persoane 

care doreau să devină rezerviști voluntari. 

Urmează ca după punerea în transparență, proiectul să fie transmis Guvernului și 

Parlamentului, pentru dezbateri și adoptare. Noile modificări pot fi consultate aici. 

(Sursa: biziday.ro)  
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• Firea susţine Cardul pentru familiile numeroase, cu mai multe 

beneficii: reduceri la alimente, maşini, combustibil, servicii bancare, 

educaţie 

Ministrul Familiei, Gabriela Firea, s-a întâlnit cu reprezentanţii Asociaţiei Familiilor 

Numeroase (ASFANU) care promovează, susţine şi reprezintă interesele familiilor cu 3 

sau mai mulţi copii, ea arătând că ministerul susţine Cardul pentru familiile numeroase, 

aşa acum există în multe state europene, în baza căruia acestea sa aibă mai multe 

beneficii: reduceri la alimente, maşini, combustibil, servicii bancare, educaţie, 

îmbrăcăminte şi încălţăminte, asigurări, turism, restaurante, servicii medicale, relatează 

News.ro. 

„Familiile numeroase, cu 3 sau mai mulţi copii, care muncesc şi îşi duc copiii la şcoală 

trebuie să simtă mai mult susţinerea statului. Ei sunt adevăraţii eroi ai acestor zile în care 

dificultăţile economice afectează din ce în ce mai multe familii. Motiv pentru care multe 

amână conceperea unui copil sau se limitează la unul, desi şi-ar dori mai mulţi. M-am 

bucurat să mă întâlnesc cu reprezentanţii Asociaţiei Familiilor Numeroase (ASFANU) care 

promovează, susţine şi reprezintă interesele familiilor cu 3 sau mai mulţi copii”, a scris 

Firea, miercuri, într-o postare pe Facebook. 

Ministrul spune că a discutat despre implicarea Ministerului Familiei în iniţiative comune 

privind imaginea şi recunoaşterea familiei numeroase în societate, prin Legea familiilor 

numeroase, un Card pentru familiile numeroase, aşa acum există în multe state 

europene, în baza căruia aceste familii sa aibă beneficii: reduceri la alimente, maşini, 

combustibil, servicii bancare, educaţie, îmbrăcăminte şi încălţăminte, asigurări, turism, 

restaurante, servicii medicale. 

Firea mai declară că a abordat şi problema sprijinului care poate fi acordat pentru 

susţinerea familiilor numeroase în cazul înscrierii la creşă, grădiniţă, activităţi 

extraşcolare. 

„Există multe mame care sunt nevoite să renunţe la serviciu atunci când apar mai mulţi 

copii, pentru că nu-şi permit costurile unei educaţii timpurii sau copiii talentaţi în diferite 

domenii care nu-şi pot urma pasiunile din cauza costurilor ridicate în cazul familiilor 

numeroase. Provin dintr-o familie cu 4 copii şi ştiu cât de veselă este viaţa cu mai mulţi 

fraţi dar şi câte nevoi şi probleme apar, inevitabil.  
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Părinţii sunt primii care se străduiesc ca viaţa copiilor lor să fie cât mai bună, dar şi 

autorităţile trebuie să se implice”, spune ea. 

Potrivit Gabrielei Firea, „România trece de ani de zile printr-o criză demografică 

profundă”. 

„Ca ministru al familiei, tineretului şi egalităţii de şanse militez pentru sprijinirea atât a 

familiilor tinere, care trebuie încurajate, cât şi a celor «cu state vechi». Fără familii 

sănătoase şi fericite, viitorul acestei ţări este în pericol. Conform unui studiu recent făcut 

de ASFANU, în 2021 erau 225 540 de familii numeroase în România, în creştere cu peste 

15% faţa de 2020”, mai spune ministrul Familiei. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Fenomene extreme în România. Nicolae Ciucă cere miniștrilor un plan 

coerent de reacție 

Premierul Nicolae Ciucă a declarat miercuri, în contextul fenomenelor meteo extreme 

din România, că este nevoie ca la nivelul Guvernului, prin ministerele linie, să fie 

asigurată o activitate coordonată cu autoritățile locale. În acest sens, el le-a cerut 

miniștrilor să pregătească un plan „cât se poate de coerent” privind intervenția și 

sprijinirea autorităților locale. 

„Este nevoie ca la nivelul Guvernului, prin ministerele linie, să putem să asigurăm o 

activitate coordonată cu autoritățile locale și vă cer ca în continuare să putem să avem 

un plan cât se poate de coerent privind intervenția și sprijinirea autorităților locale, și să 

fim în măsură să reacționăm cât se poate de oportun. Am avut o discuție, atât cu 

ministrul Mediului, cât și cu ministrul de Interne, în ceea ce privește analiza acestor 

fenomene. Nu vorbim doar de ploile abundente care au generat inundații la nivel local, 

ci discutăm desigur și despre efectele secetei. S-au primit informări legate de aceste 

efecte”, a spus Ciucă. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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• Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul, în urcare în 

primele 5 luni, cu 5,7% 

Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete) a crescut în primele cinci luni ale anului, atât ca serie brută, 

cu 5,7%, cât şi ca serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare şi de 

sezonalitate, cu 7,3%, raportat la perioada similară din 2021, potrivit datelor Institutului 

Naţional de Statistică (INS), date miercuri publicităţii.

 

Foto: insse.ro 

În luna mai 2022, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia 

comerţului cu autovehicule şi motociclete) a crescut faţă de aprilie 2022, atât ca serie 

brută, cu 2,3%, cât şi ca serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare şi de 

sezonalitate, cu 0,9%. 

 Comparativ cu luna mai 2021, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu 

excepţia comerţului cu autovehicule şi motociclete) a crescut în mai 2022, atât ca serie 

brută, cu 8,1%, cât şi ca serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare şi de 

sezonalitate, cu 6,2%. 

Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete), serie brută, în perioada 1 ianuarie - 31 mai 2022,  
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comparativ cu aceeaşi perioadă a anului trecut, a înregistrat o creştere, pe ansamblu, cu 

5,7%, datorită creşterii comerţului cu amănuntul al carburanţilor pentru autovehicule în 

magazine specializate (+10,1%), vânzărilor de produse nealimentare (+6,9%) şi 

vânzărilor de produse alimentare, băuturi şi tutun (+1,9%). 

Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete), serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare şi de 

sezonalitate, în primele cinci luni din an, faţă de perioada 1 ianuarie - 31 mai 2021, a 

înregistrat o creştere, pe ansamblu, cu 7,3%, datorită creşterii înregistrate la comerţul cu 

amănuntul al carburanţilor pentru autovehicule în magazine specializate (+9,5%), 

vânzările de produse nealimentare (+6,3%) şi la vânzările de produse alimentare, băuturi 

şi tutun (+5,2%). 

 

Foto: insse.ro 

Potrivit INS, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului 

cu autovehicule şi motociclete), serie brută, în luna mai 2022, comparativ cu luna 

precedentă, a crescut pe ansamblu cu 2,3%, datorită creşterilor înregistrate la comerţul 

cu amănuntul al carburanţilor pentru autovehicule în magazine specializate (+8,9%) şi la 

vânzările de produse nealimentare (+3,1%). Vânzările de produse alimentare, băuturi şi 

tutun au scăzut cu 2,5%. 

Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete), serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare şi de 

sezonalitate, a crescut pe ansamblu în mai 2022, comparativ cu luna precedentă, cu 

0,9%, datorită creşterii înregistrate la vânzările de produse nealimentare 

(+1,0%).  
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Scăderi s-au înregistrat la comerţul cu amănuntul al carburanţilor pentru autovehicule în 

magazine specializate (-1,1%) şi la vânzările de produse alimentare, băuturi şi tutun (-

0,1%). 

Comparativ cu luna mai 2021, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu 

excepţia comerţului cu autovehicule şi motociclete), serie brută, a înregistrat o creştere, 

pe ansamblu, cu 8,1%, datorită creşterilor înregistrate la comerţul cu amănuntul al 

carburanţilor pentru autovehicule în magazine specializate (+9,7%), vânzările de produse 

nealimentare (+8,1%) şi la vânzările de produse alimentare, băuturi şi tutun (+7,0%). 

  

Foto: insse.ro 

Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete), serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare şi de 

sezonalitate, în luna mai 2022, comparativ cu luna mai 2021, a înregistrat o creştere, pe 

ansamblu, cu 6,2%, datorită creşterilor înregistrate la comerţul cu amănuntul al 

carburanţilor pentru autovehicule în magazine specializate (+7,4%), vânzările de produse 

alimentare, băuturi şi tutun (+6,8%) şi la vânzările de produse nealimentare (+4,8%). 

(Sursa: Agerpres) 
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• Curtea Constituţională urmează să discute miercuri sesizările USR în 

legătură cu proiectele de lege privind majorările salariale din sistemul 

public 

Uniunea Salvaţi România a anunţat că a depus două sesizări la Curtea Constituţională 

care vizează proiectele de majorări de salarii din sistemul public trecute prin Parlament. 

Principalele argumente de neconstituţionalitate invocate în sesizări sunt: lipsa fişei 

financiare, încălcarea principiului bicameralismului, încălcarea procedurilor parlamentare 

de adoptare a legilor. 

În proiectele de lege pe care USR le contestă iniţiatorii nu au indicat de unde vor fi luaţi 

banii, adică sursa de finanţare pentru acoperirea cheltuielilor bugetare ce decurg din 

aplicarea noilor măsuri, menţiona Uniunea. 

USR spune că încălcarea principiului bicameralismului a avut loc din cauză că 

parlamentarii puterii au venit la Camera Deputaţilor cu amendamente care nu au existat 

în forma de la Senat şi care au deturnat total scopul actului normativ aprobat, iar, în 

acest fel, Senatul nu s-a pronunţat pe aceste măsuri, iar rolul său a fost exclus din 

procesul de legiferare. 

"Cea mai gravă încălcare a procedurilor parlamentare privind adoptarea proiectului Pl-x 

21/2022 este că, la o săptămână după ce actul normativ a fost adoptat de plenul 

Camerei Deputaţilor, puterea a decis, sub pretextul existenţei unei aşa-zise erori 

materiale, modificarea legii prin introducerea în text a unei excepţii care prevede că se 

măresc şi indemnizaţiile tuturor demnitarilor. Or, Parlamentul, când a votat proiectul de 

lege, nu a aprobat aşa ceva", arăta USR. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Euro se prăbușește în raport cu dolarul la cel mai scăzut nivel din 

ultimii 20 de ani: 'Economiile încep să resimtă cu adevărat efectele 

inflaţiei ridicate' 

Cursul de schimb euro-dolar a coborât marţi la cel mai scăzut nivel din ultimii 20 de ani, 

moneda unică fiind aproape la paritate cu dolarul, ca urmare a tensiunilor de pe piaţa 

energetică provocate de războiul din Ucraina, transmite AFP, informează Agerpres. 

În condiţiile în care euro a coborât până la un curs de 1,03 dolari, moneda euro 

evoluează în prezent la un nivel nemaivăzut de la finele lui 2002, când existau încă 

numeroase necunoscute cu privire la noua monedă europeană. 

Acum, de vină pentru deprecierea euro sunt riscurile create de invadarea Ucrainei de 

către Rusia şi explozia preţului gazelor naturale pe care a provocat-o invazia rusească. 

"Îngrijorările crescute cu privire la o posibilă recesiune duc la deprecierea monedei euro, 

în timp ce dolarul este în creştere", a comentat Fiona Cincotta, analistă la City Index. 

Potrivit acesteia, traderii pariază pe faptul că Banca centrală a SUA (Fed) va continua să 

majoreze dobânda în mod agresiv pentru a ţine sub control inflaţia. "Datele privind 

indicatorul PMI în Europa, publicate marţi, au scos în evidenţă riscul de încetinire a 

ritmului de creştere economică la finele celui de-al doilea trimestru", a adăugat Fiona 

Cincotta. 

Acest indicator arată că activitatea economică în zona euro a încetinit puternic în luna 

iunie în sectorul privat, atingând cel mai scăzut nivel din ultimele 16 luni. 

"Acesta este un semn că economiile încep să resimtă cu adevărat efectele inflaţiei 

ridicate", au subliniat analiştii de la OFX. 

Datele privind indicatorul PMI au condus la o depreciere a monedei euro mai puternică 

decât în 2016, când criza datoriilor suverane din zona euro şi ulterior votul în favoarea 

Brexitului au generat îngrijorări cu privire la o destrămare a Uniunii Europene. 

În plus, inflaţia nu ar urma să se calmeze în perioada următoare, având în vedere că 

preţurile la energie continuă să crească, în special din cauza unei greve din Norvegia 

care limitează producţia de hidrocarburi. 
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"Creşterile puternice ale preţurilor la gaze şi electricitate creează un risc important ca 

economia UE să intre în recesiune mai devreme decât se preconiza", afirmă Trevor 

Sikorski, analist la Energy Aspects. 

De la începutul anului şi până în prezent, preţul gazelor naturale la hub-ul TTF, un preţ 

de referinţă pe piaţa gazelor naturale din Europa, a crescut cu aproape 150%, ajungând 

marţi la 176,01 euro pentru un Megawatt-oră. Comparativ, înaintea invadării Ucrainei 

era sub pragul de 100 de euro pentru un Megawatt-oră. 

Banca Centrală Europeană (BCE) are o marjă de manevră limitată pentru a înăspri 

politica monetară, pentru ca o majorare agresivă a dobânzilor ar face ca datoria unor 

state din zona euro greu de suportat. 

În acest context, orice apreciere a monedei euro trebuie văzută ca "o revenire pe termen 

scurt", avertizează Fawad Razaqzada, analist la StoneX, care se teme că în absenţa unor 

modificări majore pe frontul ucrainean sau din partea BCE, moneda euro îşi va continua 

deprecierea.  

(Sursa: Agerpres) 

 

• Eurostat: România a avut în primul trimestru al anului un deficit de 

cont curent de 5,3 miliarde de euro, al cincilea cel mai mare dintre 

țările UE. Blocul comunitar, excedent de 16,6 miliarde 

Uniunea Europeană a înregistrat un excedent comercial de 16,6 miliarde de euro (0,4% 

din PIB) în primele trei luni ale anului, în scădere de la 52,2 miliarde raportate pentru 

ultimele trei luni din 2021. Excedentul, de opt ori mai mic decât excedentul de 126 de 

miliarde de euro (3,6% din PIB) raportat în primul trimestru din 2021. 

Potrivit Biroului European de Statistică, opt țări europene au înregistrat un excedent de 

cont curent în această perioadă, printre care Germania (+52,3 miliarde de euro), Olanda 

(+20,2 miliarde de euro), Irlanda (+17 miliarde) sau Suedia (+5,5 miliarde). În schimb, 

alte 18 au raportat deficite. Deficitul României a fost de -5,3 miliarde de euro, al cincilea, 

după cel al Franței (-10 miliarde), al Poloniei (-8,9 miliarde), al Greciei (-6,5 miliarde) și al 

Italiei (-6,4 miliarde).  
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În urmă cu două luni, Banca Națională a României anunța un deficit de 4,67 miliarde de 

euro al contului curent al balanței de plăți, cu două miliarde mai mare decât pentru 

începutul lui 2021. 

Eurostat precizează că în primul trimestru din 2022, UE a înregistrat cele mai mari 

excedente de cont curent pe relaţia cu Marea Britanie (40,6 miliarde de euro), SUA (27,1 

miliarde de euro), Elveţia (22,2 miliarde de euro) și Canada (7,5 miliarde de euro). 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Corespondență de la Strasbourg. Vot crucial în Parlamentul 

European: Vor fi incluse investițiile în domeniul gazelor naturale și 

energiei nucleare pe lista de activități durabile din punct de vedere 

ecologic și finanțabile din bani europeni? Miză majoră pentru România 

Rezoluția care se opune propunerii Comisiei Europene de a include activitățile din 

domeniul gazelor naturale și energiei nucleare într-o listă de activități economice 

durabile din punct de vedere ecologic va fi dezbătută marți după amiază în Parlamentul 

European, urmând ca votul să aibă loc miercuri. 

Este un vot crucial pentru România și alte state care se bazează pe gaze naturale și pe 

energie nucleară, întrucât Parlamentul European are drept de co-decizie în această 

chestiune. Cu mici excepții, întreaga delegație de europarlamentari a României, fie că e 

vorba de grupul PPE, de grupul socialist sau de Renew Europe susține propunerea 

Comisiei Europene. 

Grupul socialiștilor de pildă a anunțat în cursul dimineții că europarlamentarii socialiști 

din România, Bulgaria și Finlanda s-au poziționat ferm pentru susținerea propunerii 

Comisiei Europene. 

Unii europarlamentari consultați de G4Media.ro susțin că propunerea Comisiei Europene 

are șanse mari să treacă, în timp ce alții cred că bătălia va fi strânsă. ”Se fac presiuni, se 

trimit mail-uri până în ultimul moment”, a declarat pentru G4Media.ro un 

europarlamentar. 
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În cursul dimineții, în fața Parlamentului European un mic grup de câteva zeci de 

persoane a protestat împotriva propunerii Comisiei Europene, cu argumentul că 

susținerea investițiilor în proiecte de gaz natural înseamnă de fapt menținerea 

dependenței de gazul rusesc. Unii protestatari afișau chiar steagul Ucrainei. 

Europarlamentarul Corina Crețu a explicat pentru G4Media.ro că, dacă propunerea 

Comisiei Europene va pica, impactul asupra României, care se bazează pe energia 

nucleară și pe gaze naturale, ar fi devastator, deoarece companiile de stat și private nu 

vor mai putea accesa banii europeni din actualul exercițiu financiar pentru investiții în 

rețele de gaz natural sau centrale nucleare. 

În plus, a mai spus Crețu, este greu de crezut că actuala Comisie va mai pune subiectul 

pe agendă, deoarece procesul decizional este extrem de complicat iar un eșec în 

Parlamentul European va elimina practic subiectul de pe agenda executivului european. 

Interesul României pentru ca propunerea Comisiei Europene să treacă este cu atât mai 

mare cu cât este prima ţară din Europa unde se va implementa noua tehnologie 

americană de reactoare modulare mici, după cum a declarat recent președintele Klaus 

Iohannis. 

Guvernul SUA împreună cu firma americană NuScale Power LLC (Tigard, Oregon) vor 

oferi 14 milioane de dolari pentru susţinerea studiilor de inginerie şi proiectare în 

vederea implementării de către România a unei centrale cu tehnologie SMR (Small 

Modular Reactor, reactoare modulare mici), prima de acest fel, a anunţat, la sfârşitul 

săptămânii trecute, Casa Albă. 

UPDATE 17.38 Adversarii proiectului au argumentat, marți, în timpul dezbaterilor din 

Parlamentului European, că este nevoie de planuri în ce privește gestionarea deșeurilor 

nucleare și că au spus că gazul nu poate fi considerat energie verde, din cauză că este 

un carburant fosil. A fost aduă în discuție inclusiv prelungirea dependenței de gazele 

rusești. 

Susținătorii proiectului Comisiei au explicat că gazele și energia nucleară au fost incluse 

în mixul energetic de care unele state au nevoie ca măsură tranzitorie. Ei au explicat că 

nu există obligație impusă unui stat sau investitor privat să investească în gaz sau 

energie nucleară. Susținătorii proiectului au mai spus că sursele alternative ne vor 

îndeparăta de gazele rusești.  
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Context 

Comisiile PE pentru afaceri economice (ECON) şi respectiv Mediu, sănătate publică şi 

siguranţă alimentară (ENVI) au votat pe 14 iunie împotriva proiectului Comisiei. Acesta 

va face prin urmare miercuri obiectul unui vot în sesiune plenară al cărui rezultat se 

anunţă incert. 

Războiul din Ucraina, care a pus în lumină pericolul dependenţei de gazul rusesc, a 

întărit ostilitatea anumitor aleşi. 

O majoritate absolută de 353 de voturi este necesară pentru a bloca textul Comisiei. 

Eurodeputaţii din stânga radicală, social-democraţii şi Verzii vor vota împotrivă cu o 

largă majoritate. Liberalii şi dreapta, deşi divizaţi, ar trebui totuşi să întrunească 

majoritatea necesară pentru adoptarea textului, consideră France Presse. 

Regulamentul privind ”taxonomia verde” (criteriile de clasificare a unui proiect drept 

”verde”) introduce un standard comun al UE pentru clasificarea finanțării ecologice. 

Acesta stabilește criterii pentru a evalua dacă o activitate economică este sustenabilă din 

punct de vedere ecologic, pentru a 

stabili gradul de durabilitate al unei investiții. Scopul este de a îmbunătăți transparența 

și de a sprijini piața investițiilor sustenabile în Europa. 

Conform taxonomiei, o activitate economică care face parte dintr-o investiție 

comercializată ca fiind durabilă ar trebui să contribuie în mod substanțial la unul sau mai 

multe dintre următoarele obiective: atenuarea schimbărilor climatice și adaptarea la 

schimbările climatice, protecția apei, economia circulară, prevenirea poluării și protecția 

ecosistemelor. 

Pentru a fi clasificată ca fiind ecologică, activitatea trebuie, în același timp, să 

îndeplinească și condiția de „a nu produce daune semnificative” 

De exemplu, o investiție care este bună pentru pentru climă nu poate cauza în același 

timp probleme semnificative în ceea ce privește poluarea sau deșeurile. Comisia este 

responsabilă de specificarea criteriilor tehnice de selecție calitative și cantitative. 

pentru fiecare activitate economică prin intermediul unor acte delegate, pe baza 

criteriilor generale din regulament.  
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Acest proiect de act delegat include în taxonomie producția de energie din energie 

nucleară și gaze fosile. Ambele s-ar califica drept ecologice, în anumite condiții, și ar 

aparține subcategoriei de activități tranzitorii [articolul 10 alineatul (2) din Regulamentul 

privind taxonomia]. 

În conformitate cu actul de bază, o activitate tranzitorie nu intră ca atare în categoria 

generală a investițiilor verzi, dar aceasta 

se califică drept durabilă pe motiv că „sprijină tranziția către o economie neutră din 

punct de vedere climatic în concordanță cu o cale de limitare a creșterii temperaturii la 

1,5 ⁰C …, inclusiv prin eliminarea treptată a emisiilor de gaze cu efect de seră”. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• România și Ucraina negociază redeschiderea a două puncte de 

trecere a frontierei în Botoșani 

Autorităţile române şi ucrainene au avut, luni, o întrevedere pe tema redeschiderii a 

două puncte de trecere a frontierei de pe raza judeţelor Botoşani şi Suceava, respectiv 

Racovăţ – Diakivţi, pentru traficul auto, şi Dorneşti-Vicşani, pentru traficul feroviar, 

anunță Agerpres. 

La întrevedere au participat, de partea română, prefecţii şi preşedinţii consiliilor judeţene 

din Botoşani şi Suceava, secretarul de stat în Ministerul Transporturilor Ionel Scrioşteanu, 

reprezentanţi ai Companiei Naţionale de Administrare a Infrastructurii Rutiere, ai 

Autorităţii Vamale din România şi ai Companiei Naţionale de Căi Ferate CFR SA. 

„Punctul Vamal Racovăţ are o importanţă strategică pentru judeţul Botoşani. Atât din 

postura de preşedinte al Consiliului Judeţean, cât şi din cea de senator, am cerut, în 

repetate rânduri, Ministerului Afacerilor Externe de la Bucureşti, am făcut demersurile 

necesare să fie redeschis cât mai repede. În actualul context geopolitic, Vama Racovăţ 

poate contribui la conturarea unui coridor pan-european umanitar şi economic, în 

special pentru comerţul exterior al Ucrainei şi României”, a declarat preşedintele 

Consiliului Judeţean Botoşani, Doina Federovici. 
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În cadrul întâlnirii s-a discutat despre deschiderea Punctului de Trecere a Frontierei de la 

Racovăţ, pentru autoturisme şi camioane până în 7,5 tone. În primă fază, pe la Racovăţ 

vor trece camioane goale şi cisterne cu combustibil. 

În paralel vor demara lucrările de modernizare necesare pentru controlul vamal al 

camioanelor. 

”Am stabilit astăzi următoarele etape şi paşi necesari pentru deschiderea acestui punct 

de trecere a frontierei. Este vorba şi despre infrastructura rutieră, despre procedurile de 

avizare, nu doar de dotările necesare pentru Poliţia de Frontieră şi Vamă. Pentru 

Botoşani, deschiderea acestui PTF reprezintă o oportunitate de dezvoltare economică”, a 

afirmat prefectul judeţului Botoşani, Sorin Cornilă. 

Vama Racovăţ a fost închisă în 2010, fiindcă nu respecta normele Schengen de 

securitate cu statele extra-comunitare. 

Recomandate 

Dezbatere internă în USR, pentru președinția partidului/ Cătălin Drulă: ”Am reușit să 

schimbăm politica din România”/ Cătălin Teniță: ”Societatea ne percepe ca mult prea 

certăreţi şi irelevanţi”/ Octavin Berceanu: ”Nu am dus o politică a conflictelor” 

Partea românească a vămii a fost reabilitată cu 3,5 milioane de euro, dar nu şi cea 

ucraineană, motiv pentru care nu a putut fi redeschisă. 

(Sursa: g4media.ro)  


